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اخبارخبر

سام درخشانی: 
تماشاگر یقه ات را می گیرد و 

نمی توانی بگویی همینی که هست!

این روزها حضور پررنگی  سام درخشانی که 
در شبکه نمایش خانگی دارد، از تفاوت کار در 
این مدیوم با تلویزیون گفت. این بازیگر معتقد 
است: در شبکه نمایش خانگی تماشاگر از همان 
قسمت اول، یقه ات را می گیرد و عوامل ساخت 
برنامه  به  دسترسی  زیرا  باشند؛  جوابگو  باید 

رایگان نیست که بگویی همینی که هست!
ـ  تلویزیون  و  سینما  بازیگر  ـ  درخشانی  سام 
درباره ی اینکه کار کردن در نمایش خانگی چه 
تفاوتی با بقیه فضاها دارد؟ به ایسنا گفت: ما 
در تلویزیون کاری را می ساختیم که می دانستیم 
۷-۸ قسمت هم فرصت داریم تا کار، جا بیفتد 
و بعد از آن مردم، دهان به دهان آن را تبلیغ 
کنند و مخاطبانش زیاد شود. مهمترین نکته هم 
این بود که محتوا، رایگان بود و همه مردم به 
آن دسترسی داشتند. اما کار در نمایش خانگی 
کاملا متفاوت است. کار در این فضا به ما یاد 
داد که از همان قسمت اول، تماشاگر یقه تو را 
می گیرد، چون بابت محتوایی که می بیند، هزینه 
پرداخت کرده و در این صورت، عوامل ساخت 
آن محتوا باید جوابگو باشند زیرا دسترسی به آن 

رایگان نبوده که بگویند همینی که هست!
دست ما برای مطرح کردن مسائل اجتماعی 

خیلی بسته است
آثار خارجی در  اشاره به سطح کیفی  با  وی 
مقایسه با تولیدات داخلی، اظهار کرد: در همین 
پخش  خارجی  روز  سریال های  تمام  پلتفرم ها 
مخاطب  گاهی  است  ممکن  یعنی  می شود؛ 
متوجه نباشد که به لحاظ فنی چه اتفاقی افتاده 
اما در ضمیر ناخودآگاهش این محتواها را با هم 
مقایسه کند و متوجه تفاوت کیفیت محتوای 
داخلی با محصولات خارجی بشود. همین دلایل، 
وظیفه و کار ما را خیلی سخت کرده است. حالا 
به همه این موارد، مشکلات فنی، امکانات کم، 
ممیزی و سانسور را هم اضافه کنید. دست ما 
برای مطرح کردن مسائل اجتماعی خیلی بسته 
است. در سریال های خارجی می بینیم که هر 
اتفاقی که حتی در آینده می خواهد بیفتد، در 
همین  به  ما  اما  می گنجانند  سریال هایشان 
اتفاقاتی که در اجتماع امروزمان جاری است هم 
نمی توانیم بپردازیم. این عامل، قصه های ما را 
محدود می کند. بخش عمده ای از مشکلات ما 
مشکلات قصه است و همه می دانیم که قصه، 

اصلی ترین رکن یک اثر هنری است.
مافیاباز نیستم؛ این بازی، یک شو است

وی درباره ی تفاوت »شب های مافیا: زودیاک« 
با سری قبلی این بازی نیز معتقد است: من 
شدم  آشنا  زودیاک  شخصیت  با  که  روزی  از 
و  پیشینه  شخص،  این  چون  کردم  احساس 
شناسنامه ندارد ممکن است نتوانیم به راحتی با 
او ارتباط برقرار کنیم. ضمن اینکه زودیاک بازی 
را سخت تر می کند. من مافیاباز نیستم و فقط 
موقعی که برای تمرین و ضبط این برنامه می آیم 
مافیا بازی می کنم و این را برای مافیا بازها هم 
نمی گویم چون افراد حرفه ای در مافیا، پیچیدگی 
را دوست دارند. من برای عموم مردم می گویم 
که هرچقدر سناریوی بازی ساده تر باشد، مردم 
همراه تر می شوند. اساسا حرفی که همیشه به 
این بازی می زنم این است  هم تیمی هایم در 
که حواستان باشد ما بازیکن مافیا نیستیم. ما 
یکسری بازیگر، خواننده، فوتبالیست و مجری 
هستیم که هر کداممان تعدادی طرفدار داریم 
و این بازی، یک شو است. مردم از ما توقع بازی 
حرفه ای ندارند. دیدن ما، خلق وخو و همکاری 
و اتحادمان احتمالا برای آن ها جذاب تر است. 
می گویم  بچه ها  به  همیشه  دلیل  همین  به 
ترسو بازی نکنید. نهایتش این است که اشتباه 
می کنید! هدفمان این است که مردم از دیدن 

برنامه لذت ببرند.
درخشانی در ادامه در پاسخ به اینکه آیا فکر 
می کند بازیکن خوبی است؟ اظهار کرد: اساسا 
اصلا پلیر )بازیکن( نیستم؛ نه در زندگی شخصی 
و نه در بازی مافیا. برای همین هیچ نوع بازی 
برایم جذاب نیست. اگر هم پیش بیاید و یک 
و  تفریح  چشم  به  فقط  بدهم  انجام  را  بازی 
برای گذران زمان است. بزرگترین چیزی که در 
زندگی ام به آن می بالم این است که آن چیزی 
که هستم را نشان می دهم و برایم سخت است 

که بازی کنم.

رییس سازمان سینمایی: 
از برخی مشکلات آزرده ام

رییس سازمان سینمایی در پیامی به مناسبت روز 
ملی سینما خطاب به اهالی سینما گفت: دغدغه های 
شما درباره مسائل معیشتی، اکران، نمایش و تولید 
فیلم ها را می دانم و از برخی مشکلاتی که همچنان 
وجود دارد، آزرده ام اما همچنان بر عهدی که با شما 

بسته ام، تاکید می کنم.  
به گزارش ایسنا به نقل از اداره کل روابط عمومی 
سازمان سینمایی متن کامل پیام محمد خزاعی به 

این شرح است: 
»به نام خالق زیبایی ها

خانواده محترم سینمای ایران، روز ملی سینما بر 
شما مبارک باد.

 امروز به بهانه روز ملی سینما، سینمای شریف 
ایران، سینمایی که سلامت، حرمت، اعتبار و آبرو 
دارد، کنار هم خواهیم بود و میراثی که در چهل 
سال اخیر، زیر این چتر بزرگ فراهم شده، قدر 
می نهیم.   سینمای ایران، در سال های دشوار و 
افتخار،  پر  و  سربلند  همواره  آزمون های سخت، 
درخشیده است. آنچنان که امروز، ما را در سراسر 
جهان، با سینمای ایران و افتخارات آن می شناسند، 
نام ها و یادبودها در محافل مختلف و رویدادهای 
بین المللی طنین می اندازند و در منطقه، کشورهای 
قرار  معیار  و  متر  را  ایران  سینمای  همسایه، 
می دهند. به مناسبت این روز همچنان بر عهدی 

که با شما بسته ام، تاکید می کنم.
سینمای  بزرگ  خانواده  از  عضوی  عنوان  به 
ایران، دغدغه های شما در باره مسائل معیشتی، 
اکران، نمایش و تولید فیلم ها را می دانم و از برخی 
مشکلاتی که همچنان وجود دارد، آزرده ام. در این 
دو سال کوشیده ام، بر بحران ها غلبه کنم، دست 
یاری به سوی خانواده سینما دراز کرده و از آنان 
برای حل مشکلات، همفکری خواسته ام. گام های 
از کرونا،  بر دوران رکود پس  برداشته ایم،  بزرگی 
می چرخد.  همچنان  تولید  چرخ  و  کرده ایم  غلبه 
سینماسازی در استان ها و مناطق دور از شهرهای 
بزرگ ادامه دارد. نسل تازه ای از سینماگران وارد 
فضای سینمای داستانی شده و در سینمای مستند 
برگزاری  و  تولید  جهش  و  رونق  شاهد  کوتاه  و 
جشنواره ها، پاتوق ها و گعده هایی برای نمایش فیلم 
هستیم. تمرکز سازمان سینمایی دولت سیزدهم 
بر مدار عدالت در گستره فرهنگی است، جوانان 
خارج از شهرهای بزرگ، که پیش از این کمتر به 
آن ها توجه می شد در کانون توجه قرار گرفته و با 
فیلمسازی شان  مسیر  استان ها،  سینمای  احیای 
را هموارتر کرده ایم. ناگزیر باید بگویم که در این 
مسیر، سنگ اندازی ها، اگر چه حرکت ما را کندتر 
کرد اما متوقف نشده ایم و نمی شویم. سینمای ایران 
به جریان پویای تولید فیلم و اشتغال نیاز دارد نه 

خط تولید بیانیه سازی و انشانویسی.  

معاون مطبوعاتی: 
۴۰ درصد خبرنگاران عضو سامانه را 

زنان تشکیل می دهند
ارشاد  و  فرهنگ  وزیر  مطبوعاتی  امور  معاون 
اسلامی با اشاره به لزوم شکست انحصار رسانه ای 
گفت:  رسانه ای  امپریالیسم  از سوی  شده  ایجاد 
ایرانی  تاثیرگذار  زنان  واقعی  چهره  معرفی  برای 
به دنیا، نیازمند برگزاری یک رویداد رسانه ای در 
برگزاری  با  مهم  این  که  بودیم  بین المللی  ابعاد 
رویداد رسانه ای »خورشید« تا حدود زیادی محقق 
ـ  مطبوعاتی  معاون  ـ  مهدی پور  فرشاد  می شود. 
ضمن اشاره به اهمیت برگزاری یک رویداد رسانه ای 
ویژه زنان تاثیرگذار در حوزه رسانه به ایسنا گفت: 
هم اکنون بیش از ۴۰ درصد از مجموع خبرنگاران 
عضو سامانه جامع رسانه ها را زنان تشکیل می دهند 
و این در حالی است که بر اساس مطالعات جهانی، 
طور  به  دنیا  در  رسانه ای  مشاغل  در  زنان  سهم 
متوسط کمتر از ۳۰ درصد است. معاون مطبوعاتی 
بر نقش زنان در تاریخ مطبوعات و رسانه های کشور 
تاکید و تصریح کرد: بنا بر آخرین اطلاعات موجود 
در سامانه جامع رسانه ها، هم اکنون حدود ۲۰۰۰ نفر 
از مجموع مدیران مسئول رسانه های کشور زنان 
هستند و امیدواریم در نتیجه سیاست گذاری های 
در  زنان  حضور  رشد  به  رو  روند  گرفته،  صورت 

فعالیت های رسانه ای کشور تسریع شود.
اهمیت  به  مجدد  اشاره  با  ادامه  در  مهدی پور 
موضوع زن و کنش گری موثر آن ها در حوزه های 
مختلف اجتماعی به ویژه در عرصه رسانه، از اهتمام 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در حمایت از زنان 
با  گفت:  و  داد  خبر  کشور  رسانه های  در  فعال 
وجود اینکه در گذشته حتی یک رویداد بین المللی 
رسانه ای ویژه بانوان فعال رسانه ای نداشتیم، اما 
با  رویدادی  مطبوعاتی  معاونت  همت  به  امروز 
موضوع زنان و رسانه با عنوان »خورشید« درحال 
هشتم  آن  اختتامیه  است  قرار  و  است  برگزاری 

مهرماه در مشهد مقدس برگزار شود.

به گزارش خبرنگار ایلنا، جشنواره فیلم کوتاه تهران 
یکی از مهم ترین جشنواره های سینمایی کشورمان 
است که چهلمین دوره این رویداد در مهرماه امسال 

به دبیری مهدی آذرپندار برگزار خواهد شد.
توجه  مورد  سال  هر  سینمایی  جشنواره  این 
سینماگران عرصه فیلم کوتاه است و می توان آن را 
مهم ترین و تأثیرگذارترین رویداد سینمای کوتاه در 
از  کشورمان دانست که فیلمسازان مطرحی پیش 
موفقیت در عرصه سینمای بلند اولین موفقیت های 

خود را در این جشنواره کسب کرده اند.
مطمئناً  رویداد  این  بالای  اهمیت  دلیل  به 
سیاست های جشنواره فیلم کوتاه برای همه سینماگران 
به خصوص سینماگران جوان حائز اهمیت است. 
سال گذشته تمرکززدایی از تهران، توجه به سینمای 
بومی و تنوع در ژانر مهم ترین سیاست های جشنواره 
فیلم کوتاه بود و امسال که مصادف با دومین سال 
حضور آذرپندار به عنوان دبیر جشنواره است، این 
رویداد توجه ویژه ای به موضوع ژانر دارد. آذرپندار 
در اولین نشست خبری خود تأکید کرد »بومی گرایی 
در ژانر« یکی از مهم ترین اولویت های چهلمین دوره 
جشنواره است. در گفتگو با چند تن از سینماگران 
و  سیاستگذار  این  درباره  کوتاه  فیلم  فیلمسازان  و 
اولویت های سینمای کوتاه گفت وگویی داشتیم که در 

ادامه مشروح این گفتگوها را از نظر می گذرانید:
آموزش و حمایت مالی از سینمای کوتاه باید اولویت 

انجمن سینمای جوان باشد
سجاد ایمانی )کارگردان فیلم کوتاه( در گفت وگو 
به  بومی  و  اقلیمی  فیلم های  اظهار داشت:  ایلنا  با 
خودی خود در قالب ژانر قرار می گیرند و اینکه کلمه 
بومی گرایی را به آن اضافه کرده اند شاید نیاز به یک 
تعریف جداگانه دارد که باید مسئولان جشنواره آن 

را تعریف کنند.
مسئولان  که  تعریفی  کرد:  خاطرنشان  ایمانی 
سینمایی ما از ژانر دارند معمولاً مربوط به سینمای 
فانتزی می شود در واقع مسئولان سینمای فانتزی 
را سینمای ژانر می دانند. به طور کل توجه به تنوع 
ژانر در سینمای ایران به خودی خود مزایا و معایبی 
دارد؛ به نظر من از آنجا که در سینمای ما تعریف 
دوره  گذشته شاهد  در  ندارد  ژانر وجود  از  درستی 
بودیم که به دلیل توجه ویژه به این موضوع طیف 
گسترده ای فیلمسازان به سمت ژانر رفتند اما چون 
اختیار  در  کافی  بودجه  حتی  و  توانایی  شناخت، 
نداشتند فیلم هایی ساختند که دارای معلولیت های 
بصری فراوانی بودند و در موارد بسیار نادری بود که 
می شد فیلمی دید که فیلمسازش تعریف درستی از 

ژانر دارد.
ژانر  به  را  بومی گرایی  کلمه  وقتی  افزود:  وی 
می چسبانیم شرایط را پیچیده تر می کنیم و این باعث 
و معمولاً  بروند  به حاشیه  فیلمسازان  می شود که 
از آنچه که خودشان در عرصه فیلمسازی در ذهن 
دارند، دور می شوند. در سینمای کوتاه معمولاً منابع 
مالی است که مشخص می کند فیلمسازان در چه 
فضایی کار کنند و بهتر است مسئولان پیش از تعیین 
این سیاست ها حمایت های مالی را مدنظر قرار دهند 
و بعد به موضوع آموزش سیاست های خود فکر کنند.

از  حمایت  کرد:  تصریح  ادامه  در  کارگردان  این 
فیلم هایی که در تعریف ژانر قرار می گیرند را از دو 
حمایت  این  داد.  قرار  بررسی  مورد  می توان  جنبه 
سمت  به  بسیاری  فیلمسازان  که  می شود  باعث 
استفاده از فضاهای بومی بروند و به همین دلیل 
اتفاقی  این را می توان  از تهران خارج می شوند که 
مثبت دانست اما وقتی واژه ترکیبی “بومی گرایی در 
ژانر” را می سازند ذهن را گمراه می کنند و فیلمسازان 

را به حاشیه می برند. به نظر من باید قبل از اینکه 
با  جشنواره  خود  حداقل  شوند  مطرح  سیاست ها 

فیلمسازان مطرح تر مشورت کنند.
ایمانی در پایان گفت: به نظر من آنچه که سینمای 
کوتاه امروز نیاز دارد جدی گرفتن مبحث آموزش و از 
طرفی فراهم کردن منابع مالی برای فیلمسازان است. 
از  حمایت هایش  می تواند  جوان  سینمای  انجمن 
فیلمسازان را بیشتر کند. تا زمانی که دو مقوله بودجه 
و آموزش فراهم نباشد نمی توانیم انتظار داشته باشیم 
که فیلم های خوب بسیاری در کشورمان ساخته شوند 
و اصلاً فیلمسازی هم تربیت نمی شود. آموزش باید 
یکی از اولویت های انجمن باشد ولی متأسفانه در 
چند سال اخیر بحث آموزش با توجه به اتفاقاتی که 
در برخی دفاتر و به خصوص دفاتر شهرستان ها رخ 
داد به بیراهه رفت. در این سال ها افرادی مسئولیت 
دفاتر برخی شهرستان ها را برعهده گرفتند که هیچ 
شناختی از سینما ندارند. بدون آموزش و بودجه کافی 
این سیاست ها نتیجه ای نخواهد داشت و فیلمسازی 

هم تربیت نخواهد شد.
مسئولان جشنواره را متعلق به خود می دانند نه 

فیلمسازان
مسعود حاتمی )کارگردان فیلم کوتاه( در گفت وگو 
با ایلنا  اظهار کرد: عنوان بومی گرایی در ژانر یک عنوان 
تکنیکال است که وقتی درباره مسائل و موضوعات 
تکنیکی در سینما حرف می زنیم باید شناختی از آن 
داشته باشیم اما برای من وقتی این واژه ها از زبان 
مسئولان مطرح می شوند دیگر معنای خود را از دست 

می دهند و معمولاً ما را دچار عقب گرد می کنند.
این  درباره  که  تجربه ای  با  کرد:  تصریح  حاتمی 
سیاستگذاری ها داریم به نظر می رسد این واژه ها فقط 
برای لاپوشانی نقاط ضعف و اشکالاتی که  تلاشی 
فراوان هستند و فقط توسط مسئولان مطرح می شوند 
تا کسی متوجه نشود که همه چیز زیر پوسته ی این 
اصلاً  نمی کنم  فکر  است.  نابودی  حال  در  ظواهر 
مسئولان دغدغه ای برای سینما و به طور کل فرهنگ 

و هنر داشته باشند.
وی افزود: آنچه که مرا به این نتیجه رسانده عملکرد 
مسئولان جشنواره فیلم کوتاه در سال گذشته است. 

که  داد  رخ  کشور  در  تلخی  اتفاقات  گذشته  سال 
فیلمسازان  دلیل  به همین  بود  غم انگیز  برای همه 
از مسئولان درخواست کردند که جشنواره به لحاظ 
زمانی کمی دیرتر برگزار شود تا ما هم بتوانیم ناراحتی 
خود را از اتفاقات رخ داده نشان دهیم اما  متأسفانه 
ندادند.  نشان  توجهی  فیلمسازان  خواسته  به 
فیلمسازی که مدعی فعالیت در عرصه فرهنگ و هنر 
است نمی تواند نسبت به اتفاقاتی که در کشورش رخ 
می دهد بی تفاوت باشد و اصرار دارد حرفش را بزند، 
پس بهتر است اجازه داده شود تا حرف ها زده شوند.
وی افزود: فیلمساز باید احساس کند که جشنواره 
متعلق به او است ولی مسئولان، جشنواره را متعلق 
به خود می دانند و حتی شنیدیم که سال گذشته با 
دخالت مسئولانی در خارج از هیئت داوران، برخی 
برگزیدگان تغییر کردند و جوایز به افرادی داده شد 
که نظرشان با مسئولان همسو بود. اگر ما مدعی 
هستیم که جشنواره متعلق به فیلمسازان و اهالی 
هنر است پس هیچکس حق ندارد جشنواره را مال 
خود کند و من به عنوان یک فیلمساز وقتی متوجه 
شوم که جشنواره متعلق به فیلمسازها نیست دیگر 

علاقه ای به حضور در این رویداد ندارم.
توجه به ژانر تلاشی برای رسیدن به سینمایی خنثی 

است
امیرمسعود سهیلی )کارگردان و تهیه کننده فیلم 
کوتاه( اظهار داشت: ژانر در سینما جزو دغدغه های 
من است و پیش از اینکه آقای آذرپندار این دغدغه 
این عرصه فیلم ساخته ام و  را مطرح کنند من در 
احساس می کنم تنوع در ژانر یکی از نیازهای سینمای 
ایران است اما به سیاست های مسئولان سینمایی در 

این زمینه خوش بین نیستم.
سعی  سینمایی  مسئولان  کرد:  تصریح  سهیلی 
دارند با این سیاستگذاری ها فیلمسازان را از سینمای 
اجتماعی به سمت سینمایی  بی خطر و خنثی ببرند 
چون تصورشان بر این است که سینمای ژانر یک 
سینمای خنثی و بی خطر است درحالیکه در همین 
سینما هم ما با محدودیت های فراوانی روبرو هستیم. 
و  المان ها  وحشت  سینمای  در  مثال  عنوان  به 
نشانه هایی به کار می رود که معمولاً در ایران نشان 

دادن آن ها با محدودیت مواجه می شود.
این کارگردان تأکید کرد: به نظر می رسد مسئولان 
سینما احساس می کنند که ممکن است از سینمای 
اجتماعی ضربه بخوردند و سعی دارند سینما را به 
سمتی ببرند که فیلم هایی خارج از این حیطه ساخته 
شود. من نمی توانم به این دغدغه خوش بین باشم و از 
عملکرد مسئولان احساس می کنم که اصلاً دغدغه ای 
در عرصه هنر وجود ندارد و در این شرایط قطعاً ژانر و 

بومی گرایی در ژانر هم بی اهمیت خواهد بود.
وی درباره مفهوم بومی گرایی در ژانر گفت: اما اگر 
نگاهی سازنده وجود داشت قطعاً از این سیاستگذاری 
استقبال می کردم و فکر می کنم سینمای ما به تنوع 
ژانر نیاز دارد اما معنای کلمه بومی گرایی در ژانر را 
نمی دانم و تا الآن چنین کلمه ای نشنیده ام و ای کاش 
مسئولان پیش از اینکه این سیاست ها را مطرح کنند 
به تعریفی برسند و بتوانند منظور خودشان را هم 
به شکلی واضح بگویند، به همین دلیل اصلاً معلوم 
نیست که منظور از بومی گرایی در ژانر چیست و 
نمی دانم در این فضای مبهم قرار است چه محصولی 

مورد توجه قرار گیرد.
سهیلی خاطرنشان کرد: سال گذشته هم توجه به 
تنوع در ژانر از اولویت های جشنواره بود و در این 
دوره که حالا یک سال از این سیاستگذاری گذشته 
فرصتی فراهم است که ما نتیجه این سیاستگذاری 
در  کیفیت  با  فیلم  یا ۶  اگر حداقل ۵  و  ببینیم  را 
حیطه ژانر وجود نداشته باشد قطعاً مسئولان در این 

سیاستگذاری شکست خورده اند.
این کارگردان در ادامه گفت: بهتر است مسئولان 
بدانند فیلمسازی که مثل من دغدغه ژانر دارد در 
این عرصه فعالیت می کند اما اینکه ما بخواهیم به 
زور فیلمسازان را به این سمت هدایت کنیم هم ژانر 
را خراب می کنیم و هم فیلمسازان را از مسیر خود 
به انحراف می کشانیم. هر سیاستگذاری باید کم کم 
و به مرور در عرصه فرهنگ و هنر پیاده شود و من 
اصلاً به این سیاستگذاری دوره ای خوش بین نیستم 
و فکر می کنم هدف فقط خنثی سازی سینما است و 
مسئولان ما نمی دانند که حتی می شود فیلم ترسناک 

سیاسی ساخت.

لازم است نسبت به پدیده های پرتکرار و مسبوق به سابقه که عمدتاً 
نقش آسیب زننده بر هنر پرمایه و تاریخی موسیقایی ایران دارد چاره 
اندیشی شود ؛  امید است که انعکاس این نظرات سرنخ های موثر و  

مفیدی در گره گشایی از آن باشد :
۱- طراحی سند نظام ارزش گذاری هنر موسیقایی کشور آثار مطلوبی 
در مرتفع کردن انباشت مصائب و چالش های  پیش رو فعالان متنوع و 

مسئولان ربط، بعلت ویژگی فرآیند محوری آن خواهد داشت.

۲- نهاد های رسمی مرتبط با حوزه موسیقی کشور از طریق شبکه 
نقش  از  کاستن  موسیقی ضمن  عرصه  کنش گران  ارتباطات  سازی 
سخت حامی گری در شرایط اقتصادی امروز آثار مطبوعی در آن بخش 
از زندگی آنان بخشیده و سرمایه هنری لازم، به نسل های امروز و آینده 

هموار خواهد شد.
یکی از راهکارهای مرتبط با این موضوع میتواند برگزاری نمایشگاه های 
موسیقی در استان های مختلف کشور که مشروح بخشی از آثار مفید 

آن شایان ذکر است: 
۲-۱- کمک به حفظ و بازسازی بخش های از بین رفته تاریخ غنی 
موسیقی ایران و اقوام ایرانی بهمراه اثر فایده مند در قوام فرهنگی و 

هویت ملی.
۲-۲- فرصت آشنایی عموم و فعالان سایر سبک های موسیقی کشور 

با مفاخر هنری خود.
۲-۳- تسهیل فرهنگ سازی در شناخت هنر پرمایه و ایجاد مطالبه 

عمومی از کلیه فعالان آن .
۲-۴ایجاد مشاغل جدید در جهت تسهیل زنجیره اقتصاد موسیقی.

۲-۵- آسان سازی در چالش اساسی و روز افزون فراهم سازی تامین 
مالی هنرمندان عرصه موسیقی .

۲-۶- پیوند اقتصادی موثر با سایر هنرها و تسهیل در فرآیند تکاملی 
هنرهای زیبا .

۲-۷- فعالسازی ظرفیت بالقوه گردشگری موسیقی در کشور
ممکن  را  اتنوموزیکولوژی  و  هنر  پژوهش  اقتصادی  کاربرد   -۸-۲
آنها  ادامه فعالیت ها و توجه تحقیقی  می سازد و سبب تسهیل در 

خصوصا دانشگاهیان خواهد شد . 
۳- شوربختانه بخش مضموم و آسیب زننده فردگرایی در ناخودآگاه 
آنرا  آنها نگرش غالب شده است و   جمعی هنرمندان و دوستداران 
بازتولید می کند طوریکه آشکارا میتواند توصیف بخشی از پدیده های 

ناهنجار هنر به خصوص هنر موسیقایی باشد.
همچنین یکی از عارضه های حرفه ای آن  شبه تعصب با تفسیر 
ناقصی از تخصص گرایی در حوزه موسیقی است، طوریکه  نافی دید 

جامع الاطراف به آن شده و متناقض با اقتباس هنری است.
۴- در تولید آثار هنر موسیقایی ارزش سیاسی غالب است؛ در واقع 

این آثار غالبا نقشی در تاریخ هنر ایران ندارند.
لازم است عنایات لازم مسئولان امر در خصوص کیفیت آثار هنری 

توامان  با ارزش سیاسی یا مذهبی آنان  مبذول گردد.
انوشیروان پویان_ موسیقیدان

آیا جشنواره به دنبال خنثی سازی است؟

بدبینی فیلمسازان به سیاستگذاری های جشنواره فیلم کوتاه تهران
فیلمسازان فیلم کوتاه معتقدند سیاستگذاری چهلمین جشنواره فیلم کوتاه تهران با رویکرد بومی گرایی در ژانر به دلایل مختلف نمی تواند حاصلی برای 

سینمای کوتاه داشته باشد.

راهکارهایی برای برخی از موانع جدی موسیقی ایران

این جشنواره 
سینمایی هر 

سال مورد توجه 
سینماگران 
عرصه فیلم 

کوتاه است و 
می توان آن 

را مهم ترین و 
تأثیرگذارترین 

رویداد سینمای 
کوتاه در 

کشورمان 
دانست

»دوست دارم »رستم« که قهرمان شاهنامه است، خسته از جنگ، شمشیر و سپر 
و رخش را کنار بگذارد و برود دنبال عشق و ... عاشق شود!«

این یکی از ایده های دکتر علی رفیعی بود برای اجرای نمایشی درباره قهرمان 
شاهنامه که البته همچون بسیاری ایده های دیگر، هنوز روی صحنه جان نگرفته 
است. سال ها پیش رفیعی این رویا را با محمد چرم شیر در میان گذاشت. هنوز در 
کار گفتگو بودندکه برقی به چشمان همیشه جستجوگر چرم شیر دوید و دیرزمانی 
نگذشت که نمایشنامه بسیار زیبایی به نام »روایت عاشقانه ای از مرگ در ماه 

اردیبهشت« را برای آقای کارگردان آورد.
به گزارش ایسنا، ۲۱ شهریور ماه، سالروز تولد محمد چرم شیر است؛ نویسنده ای 
گشاده دست و معلمی دلسوز که نه اهل جار است و نه جنجال. بزرگ ترین لذتش 
شاید نوشتن باشد آنچنان که علی رفیعی درباره او گفته است که هرگز کسی را ندیدم 

که برای زندگی کردن این اندازه به نوشتن نیاز داشته باشد.
چرم شیر البته فقط به نوشتن نیست که زنده است. او شاید مسیح وار جور همه ما 
را می کشد در خواندن، دیدن و شنیدن. کمتر کسی را بتوان چون او یافت که همواره 
مشغول خواندن باشد، با ولعی غریب فیلم ببیند و با دقتی کم نظیر اطراف خود را 
از آدم ها و رفتارهایشان تا اشیاء و رویدادها یا هر چیز دیگری را ببیند، همچنانکه در 

گوش کردن هم حوصله ای کم نظیر دارد.
آتیلا پسیانی، فرهاد  را کارگردانانی چون علی رفیعی،  نمایشنامه های زیبایش 
مهندس پور، حسن معجونی، محمد عاقبتی، عباس غفاری، زنده یاد رضا حداد و 
... روی صحنه برده اند و شماری از بازیگران شناخته شده از رضا کیانیان و رویا 

تیموریان تا سیامک صفری، از سهیلا رضوی تا پانته آ بهرام و علیرضا خمسه، از 
افشین و هدایت هاشمی تا ستاره اسکندری و نوید محمدزاده، از ستاره پسیانی و 
نگار عابدی و بابک حمیدیان تا داریوش موفق و همون برق نورد و علی سلیمانی و ... 

شخصیت های آثار او را جان بخشیده اند.
محمد چرم شیر که از نوجوانی دست به قلم دارد، در کارنامه هنری خود نگارش 
ناگهان«،  »کبوتری  و بش«،  نمی بارد«، »شیش  برف  مصر  »در  آثاری همچون 
»می بوسمت و اشک«، »خواب بی وقت حوریه«، »آسمان روزهای برفی«، »شبانه«، 
»رقص مادیان ها«، »حقایقی درباره یک ماهی مرده«، »پروانه و یوغ«، »می خواستم 
اسب باشم«، »باغبان مرگ«، »همه چیز می گذرد، تو نمی گذری«، »عرق خورشید، 
اشک ماه«،»شاهزاده اندوه«، »رؤیای بسته شده به اسبی که از پا نمی افتد«، »کسی 
نیست همه داستان ها را به یاد بیاورد«،»روز عزیز مرده« و ... را به ثبت رسانده 

است.
او نویسنده ای است که برایش پیر و جوان فرقی ندارد، برای همه کارگردانانی 
که شوق همکاری با او را دارند، صمیمانه مایه می گذارد. هرچند به نظر می رسد 
نویسندگی حرفه ای در خلوت باشد و نویسندگان عموما خلوت گزین، اما او جزو 
معدود نویسندگانی است که از آغاز کار در کنار گروه اجرایی نمایش است و با 
شیکبایی هر چه تمام تر و با انعطافی کم نظیر، متن خود را بارها و بارها بازآفرینی 

می کند.
محمد چرم شیر در ده های گذشته یکی از پرکارترین نمایشنامه نویسان ما بود، 
آنچنان که اشتیاق شگفت انگیزش برای نوشتن، سبب نگرانی برخی دوستدارانش 

می شد که بیم آن را داشتند این پرکاری سبب شود کارش در سطح بماند. حالا 
ما نیست،  نمایشنامه نویس  پرکارترین  اما سال هاست که دیگر محمد چرم شیر 
مدت هاست نمایشنامه زیبایی از او روی صحنه جان نگرفته و کلام شاعرانه اش، 

خیال تماشاگران را به پرواز درنیاورده است.
شاید این نوشته بیش از اینکه بهانه ای به مناسبت زادروز او باشد، جای خالی او را 
در تئاتر امروز ما به رخ بکشد. محمد چرم شیر در سال ۱۳۳۹ در تهران به دنیا آمد و 
پس از گذراندن دوران متوسطه در سال ۱۳۵۸ وارد دانشکده هنرهای دراماتیک تهران 

شد و در رشته ادبیات نمایشی مشغول به تحصیل شد.
دوران تحصیل در دانشگاه برای او چندان آرام نگذشت و هم زمان شد با جریان 
انقلاب در سال ۱۳۵۷ و تغییر سیاست گذاری های دانشگاهی و انقلاب فرهنگی در 
ایران، و تعطیلی دانشگاه ها؛ بنابراین او در سال ۱۳۶۶ از دانشکده هنرهای زیبای 
دانشگاه تهران فارغ التحصیل شد. او که شغل اصلی اش معلمی بود، خود در راه 

فراگیری تئاتر، مانند دانش آموزی به دنبال آموختن این هنر بود.
“خداحافظ” نخستین نمایشنامه چرمشیر بود که او را به جامعه تئاتر معرفی 
کرد. این نمایش در سال ۱۳۶۴ در دانشگاه اجرا شد و سپس آذر ۶۶ توسط حسین 
جعفری در تالار قشقایی بر روی صحنه رفت و در همان سال نمایشنامه ای دیگر از 
او “مسیح هرگز نخواهد گریست” را مرحوم جمشید اسماعیل خانی در تالار چهارسو 

به صحنه برد و چرمشیر برای اولین بار به صورت جدی مطرح شد.
تا سال ۱۳۷۰ کارگردانان مختلفی آثار این نمایشنامه نویس را به صحنه بردند. 
کارگردانانی مانند حسین عاطفی، قاسم زارع، علی امیدوار و… در همین سال بود که 

این نمایشنامه نویس برای نخستین بار با عضویت در گروه تئاتر بازی »آتیلا پسیانی« 
تجربه کار گروهی را نیز تجربه کرد.

محمد چرمشیر هرچند به خاطر نگارش خاص خود توانست خیلی سریع جایگاه 
ویژه ای در تئاتر ایران پیدا کند؛ اما او را باید به عنوان پرکارترین و پراثر نمایشنامه نویس 
ایرانی هم معرفی کرد. صدها نمایشنامه، داستان و فیلمنامه نوشته که برخی حتی 

به چاپ هم نرسیده است.

برای تولد محمد چرم شیر
نویسنده ای که »رستم« را عاشق کرد


